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Muharem
HasanbegoviÊ

UVODNA RIJE»

Uvaæeni Reisu-l-ulema,  zam-

jeniËe  Reisu-l-uleme,  uvaæene

muftije,  profesori,  glavni

imami,  dragi gosti, 

Selam alejkum.

Zadovoljstvo mi je danas

kazati , πto svi  i znate,  da je

Glavni odbor Udruæenja ilmijje

IZ u BiH,  osnivajuÊi,  zapravo

produæavajuÊi æivot Ëasopisa

"Muallim",  kao Ëasopisa za

odgoj i obrazovanje,  πto sma-

tra svojim vrlo znaËajnim pro-

jektom,  odluËio da Ëasopis

"Muallim"  bude pokretaË

brojnih projekata u duhu sa

svojim naslovom,  zapravo sa

svojim podnaslovom,  a to je -

odgoj i obrazovanje.  Ovo je

prvi projekt,  ako izuzmemo

sam Ëasopis kao takav.  Dakle,

ovo je prvi projekt na kom se

mi zajedno ovdje nalazimo.

Projekt hutbi,  bolje reÊi,  s

naslovom kako je definiran:

"Kakve nam hutbe trebaju?".

Ja ovom prilikom naravno ne

bih govorio o tome πta je

prethodilo odreivanju naslo-

va ovog kolokvija.  Æelim

samo podcrtati hutbu kao

medij,  hutbu kao vjerski

propis,  hutbu kao moguÊnost

danas.   Rukovodilac vjersko-

prosvjetne sluæbe Êe u svom

izlaganju to i sam kazati:  na

koliko mjesta u BiH se hutba

dræi,  koji je to broj sluπalaca

hutbe,  koji je to auditorij

kome se gotovo 900 imama

svakog petka obraÊa i koje su

moguÊnosti, na jednoj strani

imama - hatiba,  i,  sljedstveno

tome,  onih ljudi kojima se oni

obraÊaju. Kolike to mogu-

Ênosti u sebi nosi?  Da li mi

postiæemo taj cilj,  taj zadatak,

izmeu ostalog i o tome Êe na

ovom jednodnevnom kolokvi-

ju koji se sastoji od 7

saopÊenja biti govora.  

Mi danas treba da

naËnemo neka pitanja,  zatim

da ponudimo i odgovore na

neka pitanja,  i da se stavimo

na raspolaganje Rijasetu

Islamske zajednice za

ustanovljavanje novih,

kvalitetnijih oblika hatibskog

rada. Meni je zadovoljstvo πto

mogu pozvati Reisu-l-ulemu

da vama se obrati na poËetku

ovog  kolokvija. Hvala.  Selam

alejkum. 

Iz uvodnog izlaganja
Reisu-l-uleme dra
Mustafe CeriÊa
Inne afdalel kelami kelamul-
lah ve hajru hedji hedju-
resulillah,  ve πerrul umuri
muhdesatuha,  ve kullu
muhdesetin bid'atun ve kullu
bid'atin dalaletun ve kullu
dalaletin finnar.  

(…) Arapi su petak zvali

jevmul-arubeti kubra,  πto

znaËi vrijeme uoËi subote,  ili

dan velike pijace,   u kojem su

se Jevreji pripremali za svoj

sabat,  tj.  subotnji ili sedmiËni

dan odmora.  To je bilo vidno

naroËito u Medini,  pa stoga

neke predaje kaæu da su se

ensarije skupljale petkom radi

zajedniËkog namaza u Medini

i prije Pejgamberove hidære.

Dakle,  petak je bio dan kada

su se oni skupljali i prije

hidære.  Na taj naËin oni su

htjeli imati razlog sedmiËnog

okupljanja i ukazati na

razliËitost svog identiteta.

Tako se prenosi da su se

medinski muslimani jednog

petka skupili kod Es'ad ibn

Zerare,  poznatog kao Ebu

Emama,  gdje su sasluπali nje-

gov vaz i klanjali dva rekata za

njim kao imamom.  Tom pri-

likom oni su promijenili ime i

umjesto jevmul-arubeti petak

su nazvali jevmul-dæum'ati.

IZBOR IZ DISKUSIJA SA KOLOKVIJA
“KAKVE NAM HUTBE TREBAJU?”
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Ove podatke sam uzeo iz El-

Kurtubijinog tefsira. Na svom

putu do Medine,  Allahov

poslanik je u ponedjeljak,  u

mjesecu rebiul-evvelu  622.

godine stigao u mjesto zvano

El-Kuba,  gdje je ostao neko-

liko dana.  Tu  je udario temel-

je prvoj dæamiji u islamu.

Pejgamber je napustio mjesto

El-Kuba u petak i zaputio se

prema Medini. U vrijeme pod-

neva zatekao se na imanju

Beni-Selime ibn Aufa, u jednoj

dolini,  gdje su bili postavljeni

temelji za dæamiju. Ljudi su se

skupili oko Pejgambera koji

im je odræao hutbu i to je bila

prva hutba koju je Allahov

poslanik odræao u Medini.

Bilo bi  jako znaËajno kaza-

ti o ovoj hutbi,  i o razlogu

zaπto je petak postao petak,

odnosno zaπto je taj dan

oznaËen kao jevmul-dæum'a .

Ja sam htio samo na ovaj

naËin da ukaæem da je taj dan

- petak,  oznaËen danom sku-

pljanja muslimana, jer su

Jevreji u Medini imali svoju

subotu,  a Nasranije  (krπÊani)

- nedjelju.  Naravno vi ste

svjesni toga da Nasranije tada

nisu bili znaËajni osim u

Nedædu,  osim nekih ostataka,

ali na  ponaπanje muslimana i

odreivanje njihovog identite-

ta utjecali su viπe Jevreji u

Medini negoli krπÊani,  negoli

Nasranije,  jer su oni kao

zajednica bili znaËajniji bro-

jem i utjecajem u  Medini,  i

zato πto su oni viπe dræali do

svoje nauke. Ova

Alejhisselamova hutba je pro-

tkana kratkim kur'anskim aje-

tima. Ima samo konkretne

upute.  Nema proklamacije

nikakve.  Hutba koja treba da

bude model za kasnije hutbe je

hutba Alejhisselamova hutba

na Oprosnom hadæu (fi hadæe-
tul-veda'). »ini mi se da se

rijetko kada moæe naÊi jedan

tekst sa kojim su svi izvori

suglasni,  gotovo u cjelosti,

kao πto je   ova

Alejhisselamova hutba, koliko

sam ja mogao da  provjerim

klasiËna djela,  poËevπi od Ibn

Hiπama,  Ibn Ishaka i dalje,

sve πto historijske knjige

prenose.    Postoje neke vari-

jacije, ali je suπtina sadræaja

ove hutbe ostala autentiËna i

svi su ponavljali isto.  Zbog

vaænosti te hutbe  dozvolite mi

da vam proËitam na arapskom

jeziku kako Alejhisselam

poËinje tu hutbu,  πto je,  nar-

avno,  proizaπlo kasnije u

fikhu kao propis kako hutba

treba da  glasi. Alejhisselam u

toj hutbi kaæe: Innel hamde lil-
lahi . . .  Na temelju ovog tek-

sta kasnije fukaha, meæu koji-

ma  se naroËito istiËe  ©afija, i

πafijski uËenjaci,  su dali

definiciju.   Dakle,  hutba

mora imati hamdale,  to je

poËetak,  zahvala Allahu dæ. π.

Hutba mora imati salavat na

Boæijeg poslanika.  I hutba

mora imati dovu  za sve musli-

mane.  Dova je  drugom dijelu.

Hutba se dijeli na  dva

dijela,  el-hutba va'zijje i el-
hutba na'tijje.   El-hutba va'zi-

jje je tzv.  el-hutba tavila,  el-

hutba na'tijje je hutba el-
kasira.  Ova hutba - et-tavila,

znaËi:   hamdala,  salavat i

hutba tavila -  tu je zapravo ta

poruka koja pretpostavlja da

onaj koji govori ima odreene

sifate.  Ja sam rekao na

poËetku da se ja ne sjeÊam da

mi je ikad iko objasnio kako je

hatib dobio ime hatib i zaπto

se on zove hatib.  Imam -

mogu da shvatim,  mogu da

znam,  mogu da razumijem.  

Naime,  kao i ovaj izraz i

mnogi drugi izrazi koji su

preπli u islam ,  kojim je islam

dao novo znaËenje,  i ovaj

pojam hutbe i hatiba je bio

poznat prije islama.  Postojala

su dva lika na pozornici pred-

islamskog doba.  Postoje πair i

postoje hatib.  ©air je pjesnik

koji je svojom poezijom

veliËao i uljepπavao vrijednosti

svoga plemena. Hatib je

Ëovjek koji je znao da rijeËima

iskaæe ono πto je njegovo

pleme æeljelo da kaæe dru-

gome.  Drugim rijeËima,  hatib

je glasnogovornik svoga ple-

mena.  Malo je hatiba bilo

pjesnika,  kaæu.   ©air je po

samoj definiciji mogao biti

lakπe hatib nego πto je hatib

mogao biti pjesnik.  Ali i hatib

je biran samo po tome ako je

mogao to rijeËima,  prozom,

pokazati dvije stvari:  afirmi-

rati svoje pleme i πto viπe

omraziti neprijatelja svoga

plemena.  Dakle,  to je bio

njegov  zadatak.  Hatib nije

bio Ëlan esnafa,  ili gilda.

Postojali su razni zanatski

poslovi,  u kojima su se,  reci-

mo,  πairi  mogli druæiti

meusobno.  Oni su predstav-

ljali jedno udruæenje. Oni su

prenosili to na svoje sinove.

To je bilo nasljedno.  Hitabet

je jedan  od zanata koji se ne

moæe prenositi nasljedstvom.

Dakle,  to nije gild,  to nije

esnaf,  nego hatib postaje onaj

koji se svojim hitabetom

dokaæe da ga ljudi hoÊe sluπati

i da ono πto ljudi oËekuju od

njega on zna da im kaæe.  To je

hatib.  Ko su bili hatibi?

Hatibi su obiËno bili proËelni-

ci plemena,  ali bili su i ratnici.

Nakon ratnih uspjeha  samo

onaj koji je vodio odreenu

grupu,  odreenu vojnu u ratu

i imao uspjeha nakon toga,

mogao je izaÊi pred svoje

pleme,  pred svoj narod,  i

onda im govoriti da ga sluπaju.

Kasnije se to mijenjalo. 

Alejhisselam je naravno

najveÊi od svih hatiba,  samim

tim πto je imao objavu,  ali i

ono πto nije uπlo u korice
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Kur'ana kao objave,  i to se

naravno smatra da je

inspirisano vahjom.   Kasnije

je Ebu Bekr takoer imao

svoje hutbe, kao i hazreti

Omer i sve halife.  

Historijski,  braÊo,  meni

ima jedna nejasna stvar.  Ne

znam koliko je ona bitna.

Kada hatib postaje spokesman
jedne organizirane zajednice?

I kada se obavezuje,  kada

postaje obaveza da hatib viπe

mora uËiti,  ne samo da ono

koliko ima u sebi prirodnog,

nego da mora  i uËiti kako da

govori,  odnsono πta da gov-

ori.  Podsjetit Êu vas da je Ibn

Dæevzije napisao jednu knjigu,

u kojoj je naroËito kritizirao i

vaize. On govori u toj knjizi

(Kitabul-muzekkirin. . .)  kako

su hatibi postali glumci koji

jednostavno sa odre?enim

manirima pokuπavaju izma-

nipulirati mase,  da tako

pojednositavim.  

Ebu Bekr se moæe uzeti

nakon Boæijeg poslanika kao

najbolji egzemplar kako se

govori.  Ali, kada i na koji

naËin hatib postaje obavezan

da u organizaciji jedne zajed-

nice mora imati na umu u

kojem vremenu æivi i kojim

ljudima govori.  Bilo bi zan-

imljivo vidjeti kako to i Ebu

Bekr govori, kako hazreti

Omer i kako se kasnije razvija

to govorniπtvo, koje ponekad

ima u sebi poruka,  ali

ponekad pokazuje samo

vjeπtinu govora.  

Nama su ostale dvije stvari

o kojima treba razgovarati.  A

to je - ko je hatib,  kakav je

hatib,  ko su sluπaoci i kako

treba sa njima komunicirati.

To je zapravo suπtina.  To je

pitanje ovog kolokvija i naπ

problem.  Ja vam  æelim

pokazati jednu knjigu. Ovo je

knjiga koju je napisao jedan

orijentalista, porijeklom

Englez  (RiËard Antun),  koja

je posveÊena iskljuËivo hatibu,

jednom Lukmanu u Jordanu.

Kompletna knjiga o njegovom

æivotu,  radu,  njegovim hut-

bama,  o njegovoj biblioteci,  o

njegovom odnosu prema dæe-

matu,  o temama.  On je ovdje

napisao sve teme.  Pratio ga je

nekoliko godina , æivio u nje-

govom selu i kroz to on je

ustanovio da,  zapravo,  pravi

utjecaj u muslimanskom

druπtvu,  u muslimanskoj

zajednici dolazi od hatiba.  On

hatiba u ovoj knjizi naziva

cultural broker,  πto znaËi

prenosilac kulture.  On ga

posmatra kao link izmeu tzv.

visoke kulture,  tj.   ove indus-

trijske ili gradske kulture, i

seoske kulture.  On je taj kul-

turni prenosilac koji prenosi

kulturu u jeziku, i naËinu

ophoenja.   On kreira,  on

oblikuje,  oblikuje mentalitet

tog svog svijeta. 

U tom smislu ja oËekujem

da ovaj kolokvij koliko je

moguÊe viπe bude primijenjena

nauka,  ne da bude fundamen-

talna nauka.  OËekujem da

kroz ovaj kolokvij date

instrukcije Rijasetu Islamske

zajednice πta treba da

poduzme vezano za hutbe,  ali

ne da to radi Muharem-efendi-

ja u Vjersko-prosvjetnoj sluæbi

sa nekoliko svojih Ëinovnika,

nego da to bude obaveza koju

Êete vi primijeniti. 

Rifat FetiÊ 
Ja sam jedan od rijetkih

meu vama  koji nisu aktivni

kreatori hutbe,  veÊ pasivni

sudionik, odnosno konzu-

ment.  Stoga je vaæno postavi-

ti dilemu oko odgovora na

pitanje koje i nosi naslov ovog

kolokvija:  Kakve nam hutbe

trebaju? Ko,  ustvari,  treba i

moæe dati pravi odgovor.  Jeste

li to vi,  koji nudite taj

proizvod, ili su to  oni koji

konzumiraju ono πto vi nudite.  

Dræim da  se problemu

hutbe i hatiba moæe pristupiti

dvojako:  

- Jedan pristup je pristup

ljekara i pacijenata.  Hatibi su

u ovom sluËaju ljekari, i oni

imaju ekskluzivno pravo i pos-

jeduju znanje o tome πto je

pacijentu potrebno i πto mu je

Ëiniti ako æeli da bude zdrav.

Ako pacijenti (dæematlije)

dolaze redovno na kontrole,

odnosno ako vrπe provjeru

svog zdravlja,  u ovom sluËaju,

duπevnog,  onda hatibi

propisuju terapiju - odaπilju

svoje poruke i kaæu: “Ako

hoÊete da budete dobri musli-

mani valja vam biti ovakav i

raditi ovako.” Dalje doktora

(hatiba) ne interesira je li tu

terapiju pacijent koristi ili ne

koristi. KonaËno to je njegov

problem.  

- Drugi pristup je pristup

proizvoaËa i potroπaËa.  U

ovom sluËaju su hatibi proiz-

voaËi,  proizvode poruke.

Proizvode ono πto se zove

javna poruka ljudima i πalju je

na træiπte vrlo velike i jake

konkurencije.  Ako govorite

recimo o pristojnom oblaËenju

- vi πaljete poruku na træiπtu

gdje se pojavljuje joπ najmanje

10 sasvim opreËnih poruka i

to vrlo dobro aranæiranih,

dobro dizajniranih i dobro

upakovanih.  Ako uzmemo
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ovaj drugi pristup,  a on meni

izgleda logiËniji,  onda bi hatib

trebao da se ponaπa kao proiz-

voaË. Ako on proizvodi i

nudi svoj proizvod konzumen-

tima,  onda je,  naravno,

logiËno da prije nego poËnete

proizvoditi neπto nuæno je ispi-

tati kakvo je stanje na træiπu i

kakva je konkurencija,

odnosno πta potroπaËi misle o

vaπim prvim uzorcima.  Kako

vaπ proizvod kotira u

konkurenciji ostalih proizvo-

da.  ImajuÊi u vidu da je ovo

proizvod koji se ne moæe egza-

ktno mjeriti nikakvim mjern-

im instrumentom,  onda jedini

naËin da se  prati kvalitet ovog

proizvoda je posmatranje onih

koji konzumiraju,  odnosno

posmatranje dæematlija.  Ovo

se posmatranje  naravno moæe

vrπiti na uproπten naËin, a to je

da vi gledate i pratite vaπ dæe-

mat, koliko vaπe poruke djelu-

ju na njegov æivot,  do onih

egzaktno-znanstvenih, a to su

metode anketa i istraæivanja i

statistiËkog prouËavanja. 

Ja vjerujem da je u

medresama matematika koja

je odnedavno uvedena tako i

koncipirana da uËenici manje

uËe trigonometriju, jer mala je

vjerovatnoÊa  da Êe im ona

ikada trebati. Pretpostavka je

da se statistika viπe preferira,

jer bez satistike,  vrπiti

prouËavanje i praviti analizu

dæemata to je  skoro

nemoguÊe. 

Anketu koju je ovdje koris-

tio Muharem ef. OmerdiÊ u

svom izlaganju proveo je na

terenu Omladinski krug

Rijaseta IZ. Nakon πto smo

obradili rezultate ankete imali

smo osjeÊaj da ona ne odraæa-

va pravo stanje. Ja sam i danas

Ëuo komentare glavnih imama

da nije taËno da  47%

sluπalaca kaæe da je hutba

odliËna.  Ne znam je li anketa

istinita, ali ona je zaista taËna.

To znaËi da je ona korektno

provedena i da su ovo njeni

pravi rezultati. Da li ona

odraæava pravo stanje na

terenu - to moæe biti upitno.

©ta anketa ustvari pokazuje?

Ona  ukazuje  da dæematlije

joπ nisu spremne nepoznatom

realizatoru ankete kazati o

vama ono πto stvarno misle.

Oni o vama joπ govore

poπtujuÊi autoritet koji je u

vaπoj ahmediji deponovan

stotinama godina.  Ali,  budite

ubijeeni, za desetak godina,

generacije koje dolaze, neÊe

Ëekati ankete.  Oni Êe vam kad

siete sa mimbere  odmah reÊi

πta misle o vaπoj hutbi,  da oni

viπe nemaju πta Ëuti kad dou

u dæamiju i da je ono πto se

njima na internetu nudi

mnogo suvislije i logiËnije od

onog πto im vi govorite.

Hadæem
HajdareviÊ

Dragi prijatelji, ovo sma-

tram jednim jako bitnim

momentom,  bitnim datumom

u organiziranju govora o isla-

mu,  i govorim kao neko ko je

i sam konzument hutbi,  a

naæalost,  nisam onaj koji je u

poziciji da bude hatib. Zato

mi je izuizetno drago πto se

Udruæenje ilmijje,  odnosno

Redakcija tromjeseËnika

"Muallim" odnosno oni koji

su najpozvaniji za ovaj Ëin,

odvaæili pokrenuti temu

"Kakve nam hutbe trebaju?"

Kolega Aziz KadribegoviÊ

govorio je o jeziku naπih hutbi

u kontekstu razumijevanja

jezika kao temeljne forme

Ëovjekove komunikacije u

prostoru i vremenu.  A alim

Mehmedalija HadæiÊ veÊ na

poËetku svoga  izlaganja

naglasio je  znaËaj koji islam

pridaje rijeËi i,  uopÊe,  ljud-

skome govoru,  jer sve πto

znamo,  pamtimo,  osjeÊamo,

kanimo prenijeti drugima kao

opÊe ili pak kao vlastito znan-

je,  sve je pohranjeno u jeziku.

Od kvaliteta jeziËke forme

ovisi i kvalitet sadræaja koji je

prenesen u sistem odgovara-

juÊih jeziËkih znakova.  Hatib

koji se penje na mimberu

okreÊe lice prema vjernicima,

govori u uvjerenju da ljudima

prenosi istinu.  Biti vjeran toj

istini - znaËi biti vjeran i svojoj

izvornosti i izvornosti onih

koji ga sluπaju.  Ali,  artikuli-

rajuÊi odreeni sadræaj,  on se

izravno odreuje  i prema

onome πto saopÊava i prema

samome sebi.  Jer,  Istina

koliko god da je doæivljavamo

kao vrhovnu,  konaËnu sve-

proæimajuÊu istinu - njezina

prezentacija,  njezina inter-

pretacija,  njezina jeziËka kon-

tekstualizacija moæe biti

ponekad i laæ.  To je ono πto

krnji istinu i πto moæe potaÊi

sumnju u ono πto istina u sebi

nosi.  Da pojednostavimo:

jezik je pakovanje naπih misli i

emocija. Jezik je uvezujuÊa

energija nastajuÊeg sadræaja.

Bude li taj jezik krnjav,

troπan,  rashodovan, bude li

loπe pakovanje,  onda Êe i, ma

kolika istina donesena u

jeziËkoj formi, morati da trpi

u onom univerzalnom trokutu

u teoriji komunikacije:

poπiljalac - primalac poruke -

komunikacioni kanal.

Zamislite samo kakvo je

osjeÊanje primaoca poruke,

hatiba ili primaoca poruke

bilo kojeg drugog govornika,

spisatelja ili korisnika jezika,

koji umjesto suvisle jeziËke

komunikacije  trpi neku nes-
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retnu vrstu jeziËke "komu-

nikanalizacije".  Svaka istina

doÊi Êe do primaoca poruke,

samo kao istina kad bude

osloboena i najmanje inter-

pretacijske laæi.  Temeljni

problem u danaπnjim hutbama

vidim u Ëinjenici da su hatibi

jako Ëesto skoπtali u svojoj

monoloπkoj svijesti:  kako je

samo on taj koji govori,  koji

saopÊava,  koji ni u kolikoj

dijaloπkoj formi nema povrat-

nu informaciju,  nema miπljen-

je o onome πta govori,  kako

govori od svoga primaoca

jeziËke poruke,  onda on iz

situaciono-interpretativnu laæ

istine koju iznosi nastoji

pretvoriti u neku kvazi-auten-

tiËnost.  Takvo stanje mono-

loπke svijesti prerasta u gov-

orniËku samodopadnost,  uzo-

holjenost,  u odsustvo volje da

se funkcionalno poveæe smisao

tog komunikacionog trokuta:

poπiljalac poruke - primalac

poruke - komunikacioni

kanal.  A sudjelovati na  bilo

koji naËin u laæi,  makar u

interpretacijskoj laæi istine,

jest zloupotrebljavati slobodu

jezika i govora,  kojim je Bog

odlikovao Ëovjeka,  ili da

odemo joπ dalje -  jest sudjelo-

vanje u nekoj vrsti grijeha.  A

ovdje ne treba govoriti kako

grijeπiti znaËi podvaljivati

redu,  podvaljivati Boæanskom

zakonu.  ZnaËi,  suprotstaviti

naπe sebiËne opozive,  greπke i

koristoljubive kratkovidnosti.

Grijeπiti zapravo znaËi kvariti

ureenje svemira,  kako je to

jednom rekao Deni

Deruæmon.  Grijeπiti u jeziku

znaËi grijeπiti u onome πto smo

veÊ imenovali jednim od

najveÊih darova Ëovjeku.

HoÊu reÊi joπ samo slijedeÊe:

Da bi hutba bila jedno od

istinskih obiljeæja naπega æiv-

ota treba voditi raËuna o

punom poπtovanju onoga o

Ëemu se govori i onih kojima

se govori,  tj.  OsjeÊanje da

hutba mora nuæno imati dija-

loπki karakter.  Koliko god da

na hutbi govori samo hatib,

dijalog se nastavlja u svijesti i

osjeÊanjima onih koji su

netom sluπali hatibsku

poruku. Monoloπka svijest

prerasta u totalitaristiËku

iskljuËivost,  u ideologiju i

onda svaka moguÊa komu-

nikacija ostaje besmislena.

Hvala.

Dr. Ismet
DizdareviÊ

Es-s-selamu alejkum,

PrateÊi danaπnja izlaganja i

diskusije dublje sam shvatio

potrebu nauËnog istraæivanja

hutbe. SaopÊenje Muharema

OmerdiÊa je jedan uvjerljiv

pokazatelj potrebe za empir-

imskim sagledavanjem hutbe,

uvjeta i πirine njenog utjecaja.

To je i podsticaj svima koji

nastoje da hutba dobije onaj

znaËaj koji moæe i treba imati.

Potreba za primjenom nauËnih

spoznaja znaËajnih za ostvari-

vanjem onoga πto hutba u sebi

nosi je obaveza svih, a

naroËito Rijaseta. ZnalaËka

primjena savremenih psiho-

loπkih spoznaja omoguÊava

bolje shvaÊanje i emotivno pri-

hvaÊanje izgovorenog u hutbi.

Teorijske i empirijske spoznaje

socijalne psihologije, psi-

hologije liËnosti i psihologije

komunikacije su sigurna osno-

va i pravilna orijentacija u

iznalaæenju najboljih naËin

transfera poruka hutbe. Ove

spoznaje se mogu i trebaju

utkati u procese obrazovanja

mladih, u medresama, viπim

islamskim akademijama i

islamskom fakultetu kako bi

oni, nakon zavrπavanja πkolo-

vanja, mogli uspjeπnije

komunucirati sa vrlo het-

erogenom skupinom ljudi koji

sluπaju hutbu. Savremeno psi-

holoπko znanje je, uvjereni

smo, potrebno i imamima i

hatibima, i svakoj osobi koja u

odreenim uvjetima i vremen-

skim okolnostima dræi hutbu.

U toku danaπnjeg dana sam

saznao od uËesnika skupa da

oni osjeÊaju ono πto se u

nauËnoj psihologiji odavno

zna - da je vrlo teπko govoriti

heterogenom skupu ljudi. Oni

istiËu da hutbu sluπaju pojed-

inci razliËitog obrazovnog

nivoa, razliËite dobi, razliËitog

intelektualnog nivoa,

razliËitog opÊeg pogleda na

æivot.

©ta æele a πta realno mogu

oËekivati imami i hatibi u toku

komuniciranja sa het-

erogenom skupinom pojedi-

naca? Æele da hutba bude

shvaÊena, emocionalno prih-

vaÊena i u ponaπanjima

svakog pojedinca dje

djelotvorna. Kako je moguÊe

ostvariti ovaj poæeljni cilj?

NajveÊi utjecaj hutbe moguÊe

je oËekivati ako imami ili hati-

bi, rijeËima i ponaπanjem,

uspiju aktivirati sve tri dimen-

zije liËnosti sluπalaca: kogni-

tivnu, emotivnu i konativnu.

Poruku hutbe svaki sluπalac

treba shvatiti, emotivno je

doæivjeti i nakon izlaska iz

dæamije, u svim æivotnim ikol-

nostima u kojima se nalazi,

aktualizirati.

Realno je oËekivati da

hutba, a naroËito njen prvi dio

u kojem je, kako istiËe prof.

Enes KariÊ, utkana Boæija

rijeË, sama po sebi, budi dubo-

ka ljudska osjeÊanja i razvija

potrebu da se doæivljeno i

oËuva u svom intimnom svije-

tu i da se prenese na druge.
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Meutim, poznavanjem

osnovnih spoznaja iz nauËne

psihologije, posebno pozna-

vanjem teorije i metoda trans-

fera, moguÊe je oËekivati

dublje i trajnije efekte hutbe.

MoguÊe je, zapravo, iÊi staza-

ma koje nas pouzdanije vode i

do uma i do srca i do

najskrivenijih kutaka

unutraπnjeg svijeta Ëovjeka.

MoguÊe i poæeljno djelo-

vanje hutbe je povezano i sa

liËnoπÊu i socijalnim statusom

imama u dæematu. Ugled

imama u dæematu zavisi od

njegovih sposobnosti, znanja i

umijeÊa komuniciranja sa dæe-

matlijama. Imam treba

ispoljiti senzibilitet za ono

osobno πto, svakog pojedinca,

Ëini onim πto on jest, da razu-

mije njegove potrebe i

poteπkoÊe, da ga doæivaljava

empatiËno. On treba svhatiti i

osjetiti πta je primarno u nje-

govom naËinu razmiπljanja, u

njegovim osjeÊanjima, u nje-

govim interesovanjima.

Ustvari, treba saznati πta dæe-

matlija æeli Ëuti, πta ga raduje

a πta rastuæuje, πta najviπe voli

a πta ne voli. Dæematlija,

danas, traæi pomoÊ radi bolje

orijentacije u savrmenom svi-

jetu, u svijetu ispunjenom

mnogim protivrjeËnostima,

moralnim dilemama, u svijetu

zasiÊenim mnoπtvom informa-

cija. Imam mu treba pomoÊi

da nae  najispravniji put, da

otkrije istinu u svijetu laæi i

poroka, da osjeti i spozna

duhovne vrijednosti i da ga,

kada ih spozna i emotivno

osjeti, ohrabri na tom putu.

Savremeno djelovanje imama

u dæematu nije samo dræanje

predavanja i pouka o opasnos-

ti svih vidova druπtvenog zla

(droga, alkohol, nasilje), veÊ i

razvijanje, u duπama svakog

pojedinca s kojim komunicira

imam, sposobnost selekcije

bitnog od nebitnog, dobrog od

loπeg, istinitog od laænog, ljud-

skog od neljudskog. Takvim

djelovanjem imam mnogo

pomaæe ljudima u svom dæe-

matu, a tim Ëinom ostvaruje

plemeniti duh islama. Islam

nije samo vjera. Islam je prav-

ilan pogled na svijet, islam je

velika filozofija, to je ispravna

pouka iz æivota za æivot, to je

radost æivljenja. U ovakvoj

atmosferi dæemata, hutbu

imama dæematlije Êe bolje

razumjeti, intimnije prihvatiti i

djelotvornije ostvariti u svom

æivotu i æivotu svojih najbliæih.

Vahid FazloviÊ
Jutros smo, na poËetku

naπeg rada, imali priliku Ëuti

da kroz vjersko obrazovanje

koje smo sticali nismo

dovoljno paænje poklanjali

hutbi. 

Zatim, govoreno je o

primijenjenoj i fundamental-

noj znanosti. U skladu s tim,

æelio bih istaÊi da se u naπim

medresama upravo s nastav-

nim predmetom u Ëijem se

okviru daje poduka o hutbi

veoma mnogo eksperimenti-

ralo. Na to ukazuje vrlo Ëesta

promjena imena ovog nas-

tavnog predmeta, kojeg smo

nazivali imamet, muallimat,

hatabet, govorniπtvo, da'va

(vjerovatno ima joπ i drugih

imena), a joπ bi oËitija bila

potvrda naπeg nekonzis-

tentnog odnosa prema ovom

nastavnom predmetu ako

bismo analizirali njegov pro-

gramski sadræaj. I dan-danas,

to je veÊ nekoliko puta konsta-

tirano, ne moæemo biti zado-

voljni kako se ovo praktiËno

podruËje izuËava u medresi.

Kada se unutar njega o hutbi,

kao o vaænom sadræaju, govori

mahom se sve svodi na memo-

riranje arapskog teksta, kao

sastavnog dijela hutbe. ©ire, o

drugim vaænim aspektima

hutbe, uËenicima se ne preda-

je. Stoga bi bilo nuæno da se

programski koncept ovog nas-

tavnog predmeta adekvatno

primjeri njegovoj znaËajnoj

svrsi praktiËnog osposoblja-

vanja buduÊeg imama i hatiba

za kvalitetno djelovanje u dæe-

matu. 

U VodiËu za islamsko djelo-
vanje se mogu proËitati uput-

stva kako pripremati

saopÊenja, intervjue i neke

druge vidove komuniciranja.

Smatram da mi u Islamskoj

zajednici imamo kompetentne

alime koji su kadri da odgov-

ore na pitanje kako u ovom

vremenu hutbu kao poruku

koncipirati. Sasluπali smo

navode o obrazovnoj strukturi

naπih imama, koji su, u prav-

ilu, i hatibi. S obzirom na ovu

Ëinjenicu, na koju je i Zijad-ef.

u svom izlaganju reflektirao,

bilo bi krajnje opravdano da

se pristupi izradi priruËnika za

hatibe, πto je i ranije spomin-

jano, putem kojeg bi se

pokuπalo hatibima pomoÊi,

kako bismo generalno unapri-

jedili kvalitet hutbe. 

S druge strane, mislim da

bismo mi moguÊnosti koje u

ovom trenutku imamo, mogli

efikasnije koristiti. RijeË je,

naravno, o naπem htijenju da

maksimalno ozbiljno svojim

poslovima pristupamo, pa i u

svojstvu hatiba. S tim u vezi bi

bilo veoma vaæno da osjeÊamo

veÊu potrebu da se sve πto

radimo objektivno ocjenjuje i

valorizira. U dosadaπnjim pro-

gramima rada Islamske zajed-

nice kritiËki se prilazilo imam-

skom i mualimskom radu.

Nedavno je Rijaset Islamske
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zajednice proveo ispite iz

Kur'ana za sve imame.

Ovakvih i sliËnih ispita bilo je

i ranije. Zatim, naeni su

putevi da se ustanovi kvalitet

rada mualima. Organiziraju se

takmiËenja na vjerskoj pouci.

Na terenu se uglavnom zna ko

su najbolji mualimi, te se oni

povremeno i nagrauju.

Meutim, hutba naπih imama

nije ocjenjivana. Nije mi poz-

nato da smo mi do sada

pokuπali da doemo do instru-

mentarija, putem kojeg bismo

izveli rezultate rada na

podruËju hatabeta. 

Trebamo imati na umu da

naπe dæematlije veoma paælji-

vo analiziraju sadræaje hutbe.

Sigurno je da oni najËeπÊe

komentiraju hutbu imama u

odnosu na sve ostale njegove

aktivnosti. Imao sam priliku

da u razgovoru Ëujem πta

misle veoma cijenjeni sluπatelji

hutbi. Kazali su da govor

kojeg imam dræi u dæamiji na

mimberi treba u sebi sadræa-

vati jaËu vjersku i duhovnu

poruku. Ljudi trebaju ovakvu

poruku i hutba petkom je

jedinstvena prilika da je oni

Ëuju. Dakle, jezik hutbi treba

da bude vjerski - duhovni

jezik, kojim Êe se progovoriti,

dakako, o savremenim prob-

lemima. Aktuelnoj temi hutbe

treba pristupiti iz vjere,  speci-

fiËnim, nesvakidaπnjim

jeziËkim stilom i porukom

koja se toplo prima na srce i

duπu, te potiËe i usmjerava

misao. U ovom tonu je

upeËatljivo govorio dr. KariÊ. 

Æelio bih da zakljuËim da

mi na ovoj ravni moæemo

veoma brzo ostvariti

napredak, ukoliko se, s jedne

strane, ponude adekvatne

struËne instruktivne smjernice

o hutbi, te ako budemo od

svih hatiba zahtijevali ozbiljni-

ji i odgovorniji odnos prema

hutbi, s druge strane. 

Uvjeren sam da dobro

osmiπljene i temeljite rasprave,

kao πto je ova danaπnja, pred-

stavljaju dobar naËin za

popravljanje stanja u ovom

podruËju. 

Remzija PitiÊ
Zahvaljujem organizatoru

πto se u nazivu ovoga skupa

nalazi termin - kolokvij, koji

razumijevam kao razgovor naπ

zajedniËki o nekom pitanju, u

ovom sluËaju vrlo vaænom

pitanju: “Kakve nam hutbe

trebaju?” Dræim da nam

nedostaje otvorenih razgovo-

ra, rasprava, pa Ëak i

uobiËajene komunikacije, bez

grËa. Ja sam, ako se ne varam,

najmlai u ovoj sali. Stoga mi

ne mojte zamjeriti zbog even-

tualne treme ili pogreπaka u

izlaganju. 

Danas smo ovdje Ëuli

lijepih i korisnih izlaganja.

Nije mi namjera πire elabori-

rati pojedina pitanja postavlje-

na u tim izlaganjima, nego Êu

pokuπati biti praktiËan. U tom

smislu predlaæem ovome

skupu slijedeÊe:

1. Pitanje da li imati hutbe

koje Êe se raditi u jednom cen-

tru a potom ih slati hatibima

ili prepustiti da svaki od njih

priprema hutbu nije jednos-

tavno kako se u prvi mah Ëini.

Stoga dræim da “dirigirane”

hutbe treba imati, ali povre-

meno, a da se ipak hatibima

prepusti sloboda odabira tema

i obrade hutbe. Naravno,

dobro bi bilo da se hatibi

upute na literaturu, te da se

objave neke zbirke hutbi koje

veÊ postoje u rukopisima ili

koje su ranije objavljivane, a

nema ih trenutno u prodaji.

Takoer, kod “dirigiranih”

hutbi ne bi trebalo insistirati

na cjelovitom tekstu nego

samo naznaËiti πta, kako i

koliko se treba kazati.  

2. Muharem ef. OmerdiÊ

predstavio nam je ovdje sta-

tistiËke podatke o obrazovnoj

strukturi hatiba iz koje vidimo

da je veÊi broj hatiba sa niæom

nego, primjerice, sa visokom

struËnom spremom. S tim u

vezi æelim predloæiti jedan od

naËina kako moæemo veÊ

danas poboljπati obrazovnu

strukturu hatiba za nekoliko

procenata. Radi se o

iznalaæenju modaliteta da se

profesori medresa, FIN-a, IP-

a, muftije i glavni imami

obaveæu da imaju, ako ne uvi-

jek a ono povremeno,  obavl-

jati hatibsku duænost. Ovdje bi

se trebalo precizirati koji je to

taËno broj, i da to ulazi u

redovne obaveze spomenutih

ljudi. 

3. Hutba je najjaËi medij

kojeg muslimani uopÊe mogu

imati, bez obzira koliko mi

sutra koristili internet i druga

dostignuÊa moderne

tehnologije. Tako i internet

moæemo iskoristiti kao servis

hutbe. Primjerice, mogli bismo

hutbe koje u Hadæi Durakovoj

dæamiji dræi Zijad ef. snimati u

cjelosti i obraene ili integral-

no ih staviti na Rijasetovu

stranicu na internetu. Time

bismo mogli ponuditi urnek

veÊini hatiba i omoguÊiti im

da svoje hutbe koje priprema-

ju poboljπaju i kvalitativno i

kvantitativno. Naravno, ne

mislim da ne treba koristiti i

hutbe drugih, provjerenih i

dokazanih hatiba. Naprotiv.

Mislim da je ovo jedan od

puteva edukacije hatiba u

buduÊnosti. 

»estitam organizatoru

ovog danaπnjeg skupa. Molim

Boga da njegovi rezultati budu

za dobro muslimana. 
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Fuad SediÊ
Uz Ëestitke koje su veÊ

prethodile ovom kolokviju ili

simpoziju o hutbi (kako god

da ga nazovemo), nadam se da

Êe i o drugim temama biti gov-

ora, kako ovjde u Sarajevu,

tako, ako Bog da, i na terenu,

po naπim muftijstvima i

medælisima. Bezbeli, kada

bismo govorili o pozitivnim

stvarima ovog kolokvija ima

ih dosta i mnogo ih je veÊ

spomenuto - to bi nas daleko

odvelo. Meutim, krajnje

dobronamjerno, pokuπaÊu da

ukaæem na neke nedostaktke,

spomenem neke primjedbe ili

prenesem neka svoja

razmiπljanja, s ciljem da

ubuduÊe ovakve stvari budu

joπ bolje organizirane. Prva

primjedba upuÊena organiza-

toru, (a i ja sam, izgleda meu

njima, buduÊi da sam Ëlan

Glavnog odbora Ilmijje) vidim

mali broj zvanica. Smatram da

je danas trebalo popuniti ovaj

amfiteatar i mislim da je prava

πteta i propust πto ovom

kolokviju ne prisustvuje veÊi

broj ljudi. Nedostaje veliki

broj profesora kojih imamo po

terenu, zatim glavnih imama i

ostalih koji bi isustva sa ovoga

kolokvija mogli ponijeti ostal-

im svojim kolegama na terenu.

Drugo je vezano za

prethodna dva predavanja, na

kojima Ëestitam naπim izla-

gaËima. Tu bih rekao slijedeÊe:

treba praviti razliku izmeu

mesdæida (tj. mahalske dæami-

je gdje se obavlja beπ-vakat

/pet dnevnih namaza/, a gdje

se ljudi svakodnevno sastaju),

zatim dæamije u kojima se

klanja dæuma-namaz (i tu ih je

veÊi broj iz raznih mahala,

gdje se viaju sedmiËno) i

musalle na kojima se obavlja

bajram-namaz, gdje se sastaju

ljudi cijele opÊine ili podruËja,

i tu se ta velika masa svijeta

via dva puta godiπnje.

Moæda ne bi bilo loπe - ako bi

nam to vremenski uvjeti

dopuπtali - da se organizira

zajedniËko klanjanje Bajrama,

ljeti ako ne moæe zimi, na

nekoj poljani, ili u velikoj sali,

gdje bi Reis-efendija dræao

hutbu) i tu bi npr. mogla pris-

ustvovati veÊina Sarajlija.

Tako neπto bi moglo biti i po

muftijstvima, po centralnim

dæamijama i sliËno.

SlijedeÊe πto æelim

spomenuti je da joπ uvijek

imamo po terenu ljudi koji

dræe hutbe, a nemaju ni

zavrπenu medresu, ili Ëak ni

jednog razreda, a o zavrπenom

Fakultetu (FIN) ili bar islam-

skoj pedakoπkoj akademiji da

ne govorimo. Treba iÊi ka

poboljπavanju situacije na

terenu i dizati nivo hutbi. Mi

svi æelimo dobro i zbog toga

smo se danas i sastali, ali treba

uvjetoati onima koji dræe

hutbe da u πto kraÊem roku

zavrπe medresu, jer pustiti da

vjeru tumaËi onaj ko za to nije

kvalificiran je sliËno kao kada

bi budali dali puπku u ruke. Ja

ne æelim nikome da “otimam

kruh” iz usta, jer ako je plaÊa

u pitanju, onda neka takav

klanja vaktove i obavlja neke

druge imamske poslove, a

zaπto hutbu da ne dræe fakul-

tetski obrazovani ljudi, profe-

sori sa FIN-a, akademija i

medresa, kao πto imamo lijep

primjer situacije u Sarajevu i

angaæiranost veÊine profesora

Medrese kao hatiba. Time

podræavam prijedlog PitiÊa da

u hutbe treba ukljuËivati pro-

fesore i sve sposobne kadrove.

©to se tiËe prakse

Allahovog Poslanika, s.a.v.s, i

njegovog naËina dræanja hutbi

- mada je dosta toga rekao

prof. KariÊ - ja bih samo joπ

spomenuo neke stvari.

Poslanik, s.a.v.s., za sebe kaæe

da (“Utije dæevamial-kelimi”)

mu je data rjeËitost i time je

odlikovan nad ostalim

poslanicima, a to je njegova

moguÊnost da sa malo rijeËi

mnogo kaæe. Takoer, je

Poslanik, s.a.v.s, za hatibe

rekao: “Od fikha i prave

sposobnosti jednog hatiba je

da mu hutbe budu kratke a

namaz duæi.” O tome je bilo

rijeËi danas, mada treba

napomenuti da su i

Poslanikove hute s vremena na

vrijeme bivale duge jer su to

bile vanredne situacije. Dakle,

imamo redovne dæumasnke

hutbe petkom a imamo i

situacije kada bi se Poslanik,

s.a.v.s., popeo na mimberu

utrokom i odræao duæu hutbu

(kako to navodi i Ibn Kajjim u

svom djelu “Zadu-l-mead”.

Æao mi je πto prof. Zijad

LjevakoviÊ nije proËitao svoj

referat jer pretpostavljam da je

on dosta toga spomenuo. Ovo

πto je spomenuto vezano za

moral - on Êe meni halaliti ako

imam i drukËije miπljenje - ako

imamo neki problem u

druπtvu i ako ga ne moæemo

rijeπiti, ne mora znaËiti da o

toj problematici ne trebamo

bar govoriti. A to koliko Êemo

u tome uspjeti je druga stvar.

Mi nemamo πerijatsku dræavu

i nemamo tako jak budæet da

mi moæemo pomagati svakoj

æeni, majci ili onoj koja se

moæda odala nemoralu zbog

teπke materijalne situacije, ali

moramo nastojati da se

takvim kategorijama druπtva

pomogne onoliko koliko se

moæe. Ipak sve to ne sprjeËaa

da se ne govori o πtetnosti

nemorala i vjerski stav se mlra

iznijeti i pojasniti.

Takoer, podræavam ono

πto je prof. KadribegoviÊ
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rekao da hatib ne smije hutbu

zlouptrebljavati ili priva-

tizirati, dræati je kao neki svoj

imidæ. Dakle, nema niko

pravo da privatizira vjeru i

vjerske propise. Ja bih tu joπ

dodao da bi i hatibi i sluæbeni-

ci IZ trebali biti malo oprezni-

ji u pogledu svojih privatnih

nastupa i izjava; jer svaka

izjava mene kao profesora, ili

sluæbenika IZ kod svijeta se

doæivljava i prihvata kao stav

IZ, odnosno vjerski stav, a

ustvari to je moje liËno

miπljenje o nekom pitanju.

Mora biti jedna doza

opreznosti, jer vrlo Ëesto

imamo neæeljene posljedice od

takvih izjava.

Evo, privodeÊi kraju, da

samo joπ neπto kaæem o hut-

bama i naπim obaÊanjima.

Hatib treba imati iskren nijjet

kod obraÊanja, jer u izreci

stoji: “Ono πto bude reËeno iz

(od) srca dolazi do srca

(sluπalaca), a ono πto bude

reËeno samo sa jezika to ne

dopire ni do uha.” Dakle,

treba voditi raËuna da hatib

primjenjuje ono πto govori, da

s time æivi i da to govori iz

uvjerenja, ne bi li s Boæijom

pomoÊi taj njegov govor sti-

gao do srca sluπalaca kojima

je upuÊen.

Takoer, trebamo imati na

umu hadis u kojem Allahov

Poslanik, s.a.v.s., kaæe: “Li

kulli mekamin mekam” -

“Svaka rijeË, svaki govor ima

svoje mjesto” i da svaka

situacija ima svoje

specifiËnosti i za sebe

odreenu hutbu ili obraÊanje.

SpomenuÊu izreku Ebu

Hurejre, r.a., koji kaæe: “Ja od

Allahovog Poslanika, s.a.v.s.,

pamtim dvije posude (vreÊe,

vrste) hadisa. Jednu priËam i

prenosim i o njoj govorim, a

ovu drugu kada bih ispriËao

ljudima - bila bi mi glava otk-

inuta.” Dakle, Ebu Hurejre,

r.a., imao je osjeÊaj πta u kojoj

situaciji moæe i treba govoriti.

(Da se ne bi pogreπno razum-

jelo da je Ebu Hurejre, r.a.,

neke hadise prikrivao i da ih

nije ljudima prenio, Ibn

Hadæer kaæe da je on, r.a., sve

te hadise prije smrti prenio

ljudima a uglavnom su se

odnosili na fitneluke /smutnju

i sl./ 

Moramo voditi raËuna o

tome πta i gdje govoriti, bez

obzira πto su to πerijatski

propisi, ispravne stvari u

nekim situacijama treba oci-

jeniti da li o njima govoriti ili

ne. Kao primjer: krajnje kra-

jnje netaktiËno i bespotrebno

bi bilo naπem svijetu govoriti

o tome da je dopuπteno oæen-

iti striËevku i tome sliËno.

Treba imati u vidu i ono πto se

u fikhu zove “ObiËajno

pravo”. 

Takve stvari treba izbjega-

vati govoriti kao i svaku

drugu temu koja kod sviejta

moæa izazvati smutnju i

zabunu. Alija, r.a., kaæe:

“govorite ljudima o onome

πto oni mogu razumjeti i

shvatiti, zar æelite da oni zani-

jeËu Allaha i Njegovog

Poslanika.”

I zavrπavam sa hadisom

koji je Poslanik, s.a.v.s.,

ponekada u svojim hutbama

govorio: “O ljudi, vi nikaa

neÊete moÊi primijeniti sve

ono πto se od vas traæi i πto

vam je nareeno, ali dræite se

sredine i radite onoliko koliko

moæete...” (Ebu Davud) i u

drugom hadisu Poslanik,

s.a.v.s., kaæe: “Olakπavajte a

ne oteæavajte i obveseljujte i

ne rastjerujte...”

Zahvaljujem i halilite ako

sam malo oduljio, neka nam

Allah, dæ.π., pomogne.

Mustafa SpahiÊ
Ferid efendija je meni ustu-

pio dio svog vremena. Ja Êu

ukratko naznaËiti o Ëemu vam

govorim. RijeË je o razlici

izmeu hutbe i bilo koje druge

vrste oblika i forme govora.

Koliko ja znam, u islamu i iz

islama, hutba je jedini farz,

obavezujuÊa forma govora,

sastavni, bezuvjetni dio obre-

da dæume namaza. To je jedi-

na vrsta govora, koja se izlaæe

- govori u taËno odreeni dan,

u taËno odreeno vrijeme -

vrijeme podne namaza. Kao

sastavni dio dæume namaza -

hutba je sui generis govor.

Govori se samo na odreenim

mjestima, musallama i dæami-

jama. A u pet izvornih

ingerencija halife uz ifta,

kada, emiru-dæihad i hizba,

spada i imamet. U okviru

imameta u hilafetu,  halifa,

kod nas konkretno - Reisu-l-

ulema, sastavni dio svojih

ingerencija u okviru imameta

on kao Reisu-l-ulema povjera-

va, molim vas, posluπajte πta

vam kaæem, povjerava, nikad

ne prenosi, funkciju hatiba na

konkretnog, odnosno postavl-

jenog hatiba - imama.  Zato

svakog onog ko povjerenje ne

ispuni - dizgin’ nazad - i oduz-

ima mu se ingerencija hatiba,

vrπio to - ne vrπio Reisu-l-

ulema. On ne moæe prenijeti,

jer to je njegova izvorna

funkcija u okviru imameta -

hatabet. I on je suodgovoran

za onog tamo ko kao hatib

govori. Dakle, sa halife i

Reisu-l-uleme se  ne moæe

prenijeti funkcija hatiba.

Hutba ima minimalni, nuæni

sadræaj bez kojeg nije hutba.

Hamd, salavat, da’vetullah i

poruku. Usljed toga πto je sas-

tavni dio obreda dæuma

namaza - hutba kao govor na

temelju Kur’ana, sunneta i
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globalnih potreba ummeta, na

razini realizacije u

pojedinaËnim dæematima je

jedina forma redovnog

obaveznog govora u islamu,

koja teËe zato u okviru obre-

da, u formi monologa,

monopola, monolita i moniz-

ma. To daje dvostruku

moguÊnost ali i opasnost.

Opasnost leæi u svoenju dæe-

matlija od strane hatiba na

objekte i spavaËe u toku

hutbe, ako je hatib Ebu-

Dosadin i Sahibu-Drndalo i

Ebu-Klepetalo, a hatiba na

improvizatora. HoÊu da

kaæem, bez obzira na takvu

formu govora, koja takva

mora biti zato πto to spada u

obred, hatib na hutbi izlaæe

Ulul-emr ili republiku,  javnu

stvar, a ne svoje konkretno

raspoloæenje ili neraspoloæen-

je. Valja praviti razliku

izmeu hatiba kao Ëovjeka

koji govori hutbu  i retora.

Hatib je Ëovjek koji govori

istinu. »ovjek koji kazuje

istinu u bitnom smislu prati

izlaganje i sadræaj istine.

Retor se u stanovitom smislu

ponaπa kao demagog i jedini

efekat za kojim on ide je da

πto ljepπe govori. Hatib koji

kazuje istinu mora u nju

vjerovati, mora je voljeti i u

osnovi - mora poπtovati dæe-

matlije kojima se obraÊa.

Naravno da mi moramo u

hutbe vratiti kriterije klasi-

fikacije, kvalifikacije, sistem-

atizacije, i standardizacije, o

Ëemu je neπto dr. SediÊ Fuad

govorio. Muslimanima preko

istvojetne æivotne poruke, bez

obzira na raznolikosti,

konkretne razliËitosti i

potrebe u dæematima treba

hutba, a ne samo hutbe. Preko

istovjetne poruke podjednako

vrijedne za sve muslimane,

Ëijem prenosiocu povjerenje

ukazuje halifa, odnosno

Reisu-l-ulema, uspostavlja se

akciono, funkciono, organiza-

ciono, sadræajno i egzistenci-

jalno jedinstvo muslimana. Ja

sam apsolutno za to da se ko

punjene patke imamima piπu

hutbe, ali sam apsolutno pro-

tiv toga da hutba kao hutba

za hiljadu dæamija u Bosni

nema poruku. Ako takve

poruke ima - onda mi imamo

hiljadu poruka, ali nemamo -

poruke. I nemamo onda jedin-

stva. Na hiljadu mjesta po

stotinu klanjaËa - to je sto hil-

jada klanjaËa koji isti dan u

isto vrijeme, na istim mjestima

- u dæamijama primaju istu

poruku. S obzirom na vrijeme

- petak,  mjesto hutbe - dæami-

ja,  hutba ukoliko je stvarno

hutba daje muslimanima svi-

jest o vremenu i prostoru.

Sadræaj hutbe koji je istina i

na naËin na koji se kazuje “Bil

hikme, ve mev’izetil

hasene…” poduËava Ëovjeka -

muslimana na sadræaj, naËin i

formu govora. Hutba je

temelj, ona predstavlja perma-

nentno  obrazovanje odraslih.

Njena je bit znanje, a znanje

je proces a ne stanje. Hutba je

posljednja i najozbiljnija

forma obavezujuÊeg govora u

islamu. Hutba je jedini, stalni,

obavezujuÊi, æivi medij islam-

skog djelovanja. Ja sam bio

ponuen da neπto napiπem, da

ovdje o odreenoj temi pod-

nesem referat. Ali, ja to nisam

bio u stanju uËiniti sa svojim

snagama i zbog vremenskih

ograniËenja, pa sam evo

pokuπao u ove tri-Ëetiri

minute  da naËnem neka

pitanja. Hvala Vam.

Izet TerziÊ
ÆeleÊi da kaæem neπto  o

efikasnosti hutbe htio bih  da

spomenem tri primjera, a to je

kada  je jedan naπ imam gov-

orio o alkoholu. Svo vrijeme

dok je priËao upirao je prstom

u jednog Ëovjeka. »ovjek je

pocrvenio. Kad je izaπao upi-

tao je imama: “©to na me

pokazujeπ, ne pijem ja alko-

hol.” »ovjek uopÊe ne konzu-

mira alkohol, a osjetio se

pogoenim. ZnaËi, to moæe

biti jedna negativna strana za

ljude koji puno diæu prst i

upiru direktno u nekoga.

Govoriti o onome πto nije u

redu kao alkohol, koji je

majka svih zala - u redu. Ali

da se upire prstom u Ëovjeka

to je nezgodno. 

Drugo πto sam htio da

napomenem jeste jedan zan-

imljiv sluËaj, kada sam ka

konkretno imao priliku da

govorim neπto viπe o el-vahju,

o jednom dijelu hadisa koji

govori da je vahj objava kao

blagodatna kiπa koja se

spuπta. I nakon tog predavan-

ja, nakon te hutbe, susreÊem

Ëovjeka koji je sav mokar.

“©ta je bilo?”, pitam.  Kaæe:

“Sluπao sam tebe, ali ti si

rekao da je kiπa blagodat od

koje Ëovjek bjeæi i krije se.

Kad sam to od tebe Ëuo - ja

sam pustio da pokisnem, i,

evo - sav sam mokar od te

blagodati.” 

I treÊi primjer kako hutba

moæe da djeluje na Ëovjeka

jeste kada sam, boraveÊi i

radeÊi jedno vrijeme na

Butmiru,  zamolio jednog

kolegu da klanja dæumu

umjesto mene. Na hutbi je

govorio o osobinama munafi-

ka, normalno kroz kur’anske i

hadiske poruke. ZnaËi,

kur’anski ajeti i hadsi

Poslanika s.a.v.s. bili su toliko

jasni  da su dali pravu sliku

jednog munafika. Meutim,

jedan haæija dolazi u Odbor
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vjersko-prosvjetnom referen-

tu, naπem danaπnjem

ambasadoru u Saudisjkoj

Arabiji, profesoru Senahidu

BristriÊu, i tuæi mene. Ja

dolazim kao optuæen kod

Senahida BristriÊa. “©ta je

bilo?”   Kaæe: “ Doπao je

hadæija. Tuæio te. Doveo si

nekoga da ga napada, samo

mu ime nisi spomenuo. Ko je

taj?” 

Uopπte stvarno nisu bila

bitna imena, nego je Ëovjek

opisao osobine munafika.

Kad sam ispriËao πta je bilo -

profesor se samo nasmijao.

Naπao se hadæija, naæalost, u

tom jednom izlaganju.

Zahvaljujem.

Nazif Garib
Ja Vas sve skupa selamim i

nadam se da Êu biti vrlo

kratak. Uz sve reËeno o

kvaliteti i duæini hutbe ja bih

bio joπ konkretniji. Smatram

da hutba ne treba biti duæa od

pet do sedam minuta, i da se u

tih pet ili sedam minuta moæe

ukazati na mahane,

nedostatke i probleme u pro-

teklih sedam dana vezanih za

dæemat, odnosno da se ukaæe

na ono πto bi dæemat trebao

poduzeti u narednih sedam

dana. Ako bi hutbe bile i

kraÊe od spomenutog, ali i

sadræajnije - to bi bilo joπ i

bolje, jer takve su bile hutbe

Poslanika, s.a.v.s., a Ëuli smo i

prvu reËenicu naπeg Reisu-l-

uleme: “Hajru-l-kelami kela-

mullah, ve hajru-l-hediji hedi-

ju resulillah.” Dakle, najbolje

πto se moæe kazati jesu rijeËi

Allaha, dæ.π., i najbolja uputa

je uputa Allahovog poslanika,

s.a.v.s., Ako se budemo oslan-

jali na ovakve stvari - kratko i

direktno ukazujuÊi na

konkretne probleme - onda

Êe, sigurno, efekat biti joπ

bolji.

Spomenuto je i pitanje

hatiba sa nepotpunom

struËnom spremom, kojih ima

169 na podruËju cijele Bosne i

Hercegovine. Na podruËju

Medælisa koji predstavljam

ima ih devet. »etvorica su,

doduπe, pred penzijom. Od

njih devet dvojica hutbu dræe

u dæamijama koje primaju

najveÊi broj klanjaËa u

Konjicu. Obojica njih bi bi u

svojoj dæamiji rado vidjeli dr.

KariÊa na mimberi, Ëije mi se

predavanje jutros itekako

svidjelo. I ne samo njega, nego

i bilo kojeg profesora sa

Faklteta ili iz medrese.

Podræavam prijedlog Remzije

ef. PitiÊa da profesori sa

Fakulteta i iz medresa te

visokoobrazavni sluæbenici

Rijaseta budu hatibi na terenu

(izvan Sarajeva). Posebno iz

razloga πto ovdje u Sarajevu,

u nekim dæamijama, zna biti

pola i viπe muktedija profeso-

ra FIN-a i medrese, a vrlo

mali broj ih je koji dræe hutbu.

Pored toga πto ne dræe hutbu

zlo je joπ gore πto kada neko

od njih naie na nekog

imama, koji se sluËajno malo

“provalio”, onda se u krugu

profesora prepriËaju vicevi o

njemu.  Kako se ne bi priËali

vicevi o imamima sa nepot-

punom struËnom spremom i

srednjom struËnom spremom

koji dræe hutbu - izvolite,

gospodo, pa doite i odræite

Vi hutbu gdje god hoÊete. Dat

Êemo vam dæamiju, mimberu.

Odræite gdje god hoÊete

hutbu. Nije lijepo da se priËa

o drugome, a da mi sebe

izmaknemo u stranu. 

Selamun alejkum.

Nezim HaliloviÊ
Hatib sam od prvog dana

aktivnog rada u IZ-i i malo je

hutbi koje sam imao priliku

sluπati kao dæematlija, jer sam

obiËno u poziciji onoga koji

govori sa mimbera. Pokuπat

Êu da prenesem svoje vlastito

iskustvo, koje Êe moæda

nekome od pristunih koristiti

i potaÊi ga da na sliËan naËin

priprema hutbu. Dok sam

radio kao imam, hatib i mual-

lim, imao sam priliku da

budem u stalnom kontaktu sa

dæematlijama i osjeπÊao sam

πta je potreba samog dæemata,

pa sam shodno tome i

pripremao hutbu. Meutim,

danas kada sam samo hatib,

suoËavam se sa odreenim

poteπkoÊama u tom pogledu,

jer nemam stalnoga kontakta

sa dæematom, a i dæematlije

koje dolaze su razliËitog nivoa

obrazovanja i starosne dobi.

U dæamiji “Kralj Fahd” u

kojoj sam hatib, svakog petka

bude oko 3500 klanjaËa.

Miπljenje da hutba treba

biti vrlo kratka ne podræavam

iz razloga πto moramo iskoris-

titi prisustvo velikog broja

ljudi na dæumi. Ako se hutba

uËini zanimljivom i æivotnom,

u 15-20 minuta hutbe, moÊi

Êemo kazati mnogo toga i to

dæematlijama neÊe biti uopÊe

naporno i dugo. Uostalom,

dæuma je sedmiËni kongres

muslimana, pa se mora i isko-

ristiti na pravi naËin.

- Od unazad otprilike god-

inu dana, poËeo sam redovno

pisati hutbe, na dvije stranice

(jednom listu), a Visoki saudi-

jski komitet umnoæava je u

dovoljan broj primjeraka,

tako da svaki dæematlija koji

doe na dæumu ima priliku da

ponese hutbu u pisanoj formi

svojoj kuÊi, proËita je ponovo,

kao i njegovi Ëlanovi
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porodice, rodbina i komπije.

Takoer, se hutba redovno

prezentira preko stranice

Rijaseta IZ-e na internetu, kao

i na joπ nekoliko islamskih

stranica. Hutba se reemituje na

“Radio Nabi” sljedeÊeg dana,

kao i na “Radio Hajatu -

Studio slobodni

Igman/PazariÊ” i ““Radio

Hajatu - Mostar”

- Hutbu poËinjem

pripremati osam dana prije,

tako da dva dana (srijeda

uveËe) imam zavrπenu hutbu i

poËinjem sa pripremom

naredne hutbe. Istu noÊ hutbu

πaljem putem e-maila, kako bi

se kako bi se narednog dana

mogla staviti na stranicu

Rijaseta. Naravo, veliko

olakπanje za sve ovo je

raËunar, internet, CD-ovi i

druga pomagala. Vaæno je i

DDææeevvaadd  HHooddææiiÊÊ::    Jedno je pitanje bilo vezano za
muraselu.  InaËe,  ja mislim da je murasela jedno pitan-
je o kojem bi danas mogli da razgovaramo,  ili da moæda
iniciramo neko formiranje protokola ili institucije murase-
le,  njeno dizanje na jedan viπi,  sveËani nivo.  Moæda
bismo danas mogli doÊi do nekog prijedloga o tome kako
bi formalno trebalo ustrojiti dodjelu murasele.  Kod nas
je to ipak viπe neka anonimna institucija.  

DDrr..  MMuussttaaffaa  CCeerriiÊÊ:: Vi ovdje kao organizatori registri-
rajte pitanja.. .  Ovdje je Muhammed ef.  SalkiÊ,  gener-
alni sektretar, da nam objasni kako se sad daju rjeπenja
za hatibe.  Ja znam,  ali neka on izae pa neka nam
kaæe.  Mehmedalija ima izlaganje o πerijatskim aspekti-
ma hutbe.  Ja ne bih sada ovdje da odgovaramo izravno
murasela ili ne.  

MMeehhmmeeddlliijjaa  HHaaddææiiÊÊ:  Muraselu moæe dati i onaj ko
veÊ ima muraselu,  znaËi moæe odrediti svog zamjenika. 

DDrr..  MMuussttaaffaa  CCeerriiÊÊ:: Ali mi joπ ne dajemo murasele.
Mi dajemo rjeπenja.  

DDææeevvaadd  HHooddææiiÊÊ: Ja bih sada zamolio, poπto se u viπe
pitanja postavio problem murasele, a i hadæi Reis-
efendija je to predloæio, da nam Muhamed ef. SalkiÊ
kaæe kakva je sadaπnja pravna i administrativna proce-
dura oko murasele u Islamskoj zajednici. 

MMuuhhaammeedd  SSaallkkiiÊÊ::    
Hatibsko ovlaπtenje podrazumijeva danas muraselu.

Postavljenje za imama, hatiba i muallima dolazi iz
nadleænog medælisa IZ,  i u tom zahtjevu se odreuje da
se dotiËni prima u sluæbu samo za muallima,  ili je on
imam-hatib ili je imam, hatib i muallim. U zavisnosti,
dakle,  od podnesenog zahtjeva administracija Rijaseta
IZ priprema odgovarajuÊa rjeπenja.  NajËeπÊe su
postavljenja - imam hatib  i muallim, ali ima postavljenja
i samo - muallim, a ima dosta postavljenja  -imam  i
hatib. Ranije je, dok je postojalo VIS, i Starjeπinstvo IZ, i
dok su bila postavljenja na dva nivoa, Starjeπinstvo IZ
ispostavljalo rjeπenje za imama i muallima, a Reisu-l-
ulema, odnosno VIS, je ispostavljao hatibsko ovlaπtenje.
Danas,  dakle,  imamo situaciju da u jednom rjeπenju
imamo:  imam ili hatib ,   muallim,   ili sve troje:  imam,
hatib i muallim. Ta  rjeπenja se dakle sva objavljuju u
Glasniku kao sluæbenom glasilu IZ. 

Da odgovorim odmah i Ferid-ef.  DautoviÊu. Dakle,
imami koji su dobili hatibska ovlaπtenja sa niæom spre-
mom - to je bilo joπ iz ranijeg perioda. Jedan veliki broj
imama danas imaju hatibska ovlaπtenja sa niæom spre-
mom,  i to su ljudi koji imaju trideset godina staæa,  koji
su u sluæbu iz odlazili sa jednim ili dva svrπena razreda
medrese ili sa imamskim ispitom.   Neki su se od njih
doπkolovali.   Meutim, jedan veliki broj od njih je ostao
sa niæom spremom. Oni koji su imali tri razreda zavrπene
medrese ispunjavali su i to vrijeme uvjete da dobiju
imamsko-hatibsko ovlaπtenje.  Ta ovlaπtenja oni nar-
avno i danas imaju. Otuda su i sa ovakvom kvalifika-
cionom strukturom vaæeÊa hatibska ovlaπtenja,  koja,
kako kaæe Muharem ef. OmerdiÊ,  nisu nikada
povuËena. 

MMeehhmmeeddaalliijjaa  HHaaddææiiÊÊ::
Kad se radi o muraseli ne moæe se stvar postavljati

tako da danaπnji imami nemaju muraselu. Oni imaju
muraselu koja je sadræana u rjeπenju koje je potpisao
hadæi Reis-efendija. Radi se, dakle, o ovlaπtenju koje je
on dao da se moæe vrπiti hatibska duænost. 

Muhamed ef. SalkiÊ je to odliËno objasnio. Rekao je
da je u ranijem sistemu bila su dva nivoa: nivo
starjeπinstva za BiH, gdje su izdavana rjeπenja samo za
imame i muallime, i bio je nivo VIS-a, gdje je Reisu-l-
ulema potpisivao rjeπenja za hatibe.  Ako je to danas
objedinjeno u jednoj instituciji - to je Rijaset IZ, gdje
Reisu-l-ulema potpisuje rjeπenje - onda je to murasela… 

IIbbrraahhiimm  BBeeggoovviiÊÊ:  Ovdje praktiËki imamo dva stava ili
dvije strane,  koji naoËigled izgledaju razliËite,  a one se
meusobno pomiruju.  RijeË je o tome.  Dakle,  hatibima
se daje murasela i Reis-efendija je u pravu,  jer nije on
potpisao ni jednu muraselu.  Jest potpisivao rjeπenja.
Rjeπenja hatibima nisu murasele u ovom smislu u kojem
su ranije.  Ona formalno jesu,  moæda πerijatski jesu.
Pazite, rjeπenja se daju na odreeno radno mjesto u
odreeno vrijeme,  a murasela kad se izda hatibu ona
traje.  Rjeπenje postavlja imama u taj i taj dæemat i  to je
prema zakonu i prema nekim ovim elementima.  Ali,
murasela rjeπava pitanje njegovog hatabeta Ëitavog æi-
vota dok mu se ne povuËe.  Prema tome,  potrebno je
ovo korigirati u smislu da se poËnu davati murasele,  ali
Êe se dati samo ljudima koji su tek dobili zaposlenje,  jer
veÊina ljudi ili moæda Ëak i niko nije ni imao potrebu za
muraselom,  moæda npr.  u ovom periodu,  jer su to bili
premjeπtaji itd.  E tu je razlika. 

O MURASELI
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poznavanje arapskog ejzika, te

neophodna literatura.

- Bilo bi vrlo bitno da πto

veÊi broj imama putem

Rijasetove stranie objavi dio

svojih hutbi, kako bi imali πto

bolji materijal koji moæe

posluæiti za πto bolje

obraianje odreenog pitanja.

Uostalom, internet je postao

jednim od vrlo vaænih naËin

da’we, πto mi nedovoljno

koristimo.

- Ako je u naπem kalendaru

na redu neki od vaænih islam-

skih dogaaja, hutba sama po

sebi nameÊe i temu. U pro-

tivnom, temu hutbe biram

sam, imajuÊi u vidu aktuelnos-

ti iz æivota Boπnjaka, stanje

ummeta i sl.

- Smatram - da bi zaposleni

doktori nauka i profesori na

FIN-u, pedagoπkim akademi-

jama i medresama morali dati

svoj doprinos u ovom pogledu,

te da se aktivno ukljuËe u hata-

bet kao jedan od vaænih naËina

da'we. Apsurd je da imamo

masu umnih ljudi koji kon-

stantno dolaze na dæumu kao

sluπaoci, a bar povremeno ne

preuzmu ulogu hatiba, te na

taj naËin ne daju novi impuls

hutbi u dotiËnom dæematu.

- Nisam za to da se na teren

πalju ljudi iz Sarajeva (koje

odredi Rijaset), samo kao neki

vid inspekcije, mada je i to

potrebno uËiniti povremeno.

Nije dovoljno samo neπto kon-

trolirati, nego se treba saviti u

poziciju da svojim primjerom

pokaæemo kakva bi hutba tre-

bala biti pa bi bilo od koristi

da profesori obilazeÊi teren

praktiËno pokaæu hatibu u

odreenoj dæamiji, kakva

hutba treba biti.

Hutba koju dræim je

sljedeÊe forme:

a) prvi dio hutbe na arapskom

jeziku,

b) podsjeÊanje na imamske i

islamske πarte (to ima efek-

ta, jer Allah, dæ.π., zna koga

Êe kada πto dirnuti), 

c) aktuelni dogaaji koji su se

desili u posljednjih sedam

dana, sa posebnim osvrtom

na stanje u »eËeniji,

c) centralna tema, o kojoj gov-

orim kroz Kur’an i hadis,

e) poruka i dova,

f) drugi dio hutbe

Smatram da je ovakva

hutba ono πto je potrebno i

Ëime se ispunjava sunnet

Poslanika, s.a.v.s.,

Kada sam kao student bio u

Kairu, uvijek, smo bili u dilemi

na koju od hutbi da idemo:

kod πejha Ismaila u Al-

Azharovu dæamiju, kod πejha

Kiπka ili kod πejha ©ahina u

dæamiju Amra ibn Asa. Sva

trojica su bili veliki vaizi.

Pored toga bili su od onih Ëija

su djela bila u skladu sa onim

πto govore. Oni su i æivotima

svjedoËili islam. Njihove hutbe

su mi davale energiju za nared-

nih 15 dana.

Molim Allaha, dæ.π., da nas

uËini od onih koji istinu gov-

ore i Ëija djela prate izgov-

oreno, te da nam bude milostiv

na Sudnjem danu!

Es-selamu alejkum ve rah-

metullahi!

Muharem
HasanbegoviÊ

ZAVR©NA RIJE»

Uvaæeni Reisu-l-ulema,

zamjeniËe Reisu-l-uleme,

muftije,  drage kolege imami,

glavni imami,  Ëlanovi

Udruæenja ilmijje,  meni je

zadovoljstvo πto evo nakon

onog uvodnog dijela na kraju

mogu svima vama  Ëestitati da

smo, Ëini mi se,  danas vrijedno

radili,  da smo uradili posao

koji smo sebi na poËetku

zadali.    

Æelio bih citirati ovdje

izreËenu misao mog kolege i

æivotnog saputnika, neπto

mlaeg, Mujkija,  Mustafe

SpahiÊa,  profesora GHM,  koji

je ovdje kazao:  

“Znanje je proces a ne stan-

je.”  Dopala mi se ta misao, i

æelio bih samo kazati nekolike

reËenice,  kad su u pitanju

imami,  konkretno evo

najveÊim dijelom  glavni

imami,  koji uglavnom vode

vjerski æivot medælisa.

Naravno, tu je Reisu-l-ulema,

ovdje je zamjenik Reisu-l-

uleme,  ovdje su muftije koji

bdiju nad ukupnim vjerskim

æivotom u njegovim organiza-

cionim formama - kako se on

manifestira koroz muftiluke,

meælise,  koristreÊi vjerske

zavode:  medrese,  islamske

pedagoπke akademije,  Fakultet

islamskih nauka.  Udruæenje

ilmijje koje sada funkcionira

unutar strukture IZ ne æeli

praviti nikakav paralelni blok.

Ali isto tako ne æeli ostati ni sli-

jepo niti pak gluho

nadodreenim  pitanjima, nad

odreenim stvarima koje mogu

biti bolje nego πto one jesu

danas.  

Ja Êu i ovom prilikom,

moæda neπto drugaËije nego πto

sam govorio na mnogim naπim

regionlanim seminarima, kaza-

ti i ovo:  moæda je sistem obra-

zovanja u IZ,  ponajprije u

medresama takav da proizvodi

“zavrπene alime.” Kad kaæem

“zavrπene alime” to podrazu-

mijeva da su zavrπeni - da oni

idu u æivot kao imami,  kao

muallimi,  vrlo Ëesto s uvjeren-

jem da su s onim πto nose
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dovoljni sami sebi - postaju

samodovoljni, bez spremnosti da

sami sebi priznaju da odreene

stvari ne znaju.  Kao da  znanje,

πto je rekao Mujki SpahiÊ,  nije

proces. Ono se ne zavrπava ni

zavrπenom srednjom πkolom  ni

zavrπenom islamskom peda-

goπkom akademijom, niti sa

zavrπenim fakultetom. Od dana

stupanja u  sluæbu imama, imam,

ustvari, nastavlja da uËi.  Mi smo

sad na brisanom prostoru i ne

moæemo se viπe ni za πto zaklan-

jati.  Mi se moramo potruditi.

Udruæenje ilmijje na seminari-

ma inicira da se imami pri

svakom medælisu, voeni glavn-

im imamom, podstaknuti i  inici-

jativom muftije, organiziraju i da

uËe, poËevπi sa uËenjem Kur'ana,

preko svih onih tema koje Êe

njima pomoÊi da svoj obrazovni

nivo podignu, kako bi bili

sposobniji u pripremanju hutbe,

u pripremanju govora itd.

Oprostite mi ako sam bio

malo prestrog u ovom posljed-

njem javljanju. Molim dragog

Boga da nas sve podræi na

pravom putu, da nam da snage

da se dostojanstveno suoËimo i

suoËavamo sa izazovima, sa

poteπkoÊama i problemima. Ja se

nadam da Êemo, ako Bog da, s

vjerom i vlastitom snagom usp-

jeti.†

Redakcija Ëasopisa Novi MUALLIM
Organizacijski odbor Kolokvija
Kakve nam hutbe trebaju?

RRIIJJAASSEETTUU  IISSLLAAMMSSKKEE  ZZAAJJEEDDNNIICCEE  UU  BBiiHH

PREPORUKE KOLOKVIJA  KAKVE NAM HUTBE TREBAJU?

Na temelju referata podnesenih na Kolokviju odræanom 12. 06.2000.
godine i diskusija u kojima su sudjelovali uËesnici Kolokvija, Organizacijski
odbor upuÊuje Rijasetu IZ-e u BiH sljedeÊe preporuke:

1. Obrazovna struktura hatiba joπ uvijek je nezadovoljavajuÊa i
kvalitet hutbi ne ogovara savremenim potrebama muslimana,
pripadnika IZ-e. Stoga Rijaset  IZ-e treba redovno odnosno
kontinuirano vrπiti analizu opÊih i posebnih aspekata situacije
naπih hutbi. Ovo podrazumijeva da bi trebalo svake tri godine
organizirati nauËni skup na kojem bi se pravila analiza institu-
cije hutbe unutar IZ-e, kao i uspostavljale glavne smjernice
njenog  unapreivanja. Ovaj projekt moæe nositi Redakcija
Novog MUALLIMA u saradnji s  VP sluæbom.

2. S obzirom na znaËaj koji hutba ima u ukupnom vjerskom i
edukativnom djelovanju IZ-e potrebno je da se u okviru VP
sluæbe oformi referat u okviru kojeg Êe se pratiti i unapreivati
rad hatiba odnosno kvalitet hutbi. U okviru ovog referata treba
ocjenjivati i vrednovati rad hatiba. U tom smislu se mogu ura-
diti kriteriji na temalju kojih se mogu  proglasiti najuspjeπniji
hatibi kojima bi se dodjeljivala posebna odliËja, plakete i sl.

3. Rijast IZ-e treba imanovati ekspertni tim koji bi izvrπio reviziju
programa u svim vjerskoprosvjetnim zavodima (medrese,
akademije i FIN) specijalno po pitanju tretiranja hutbe, gov-
orniπtva, savremene metode misije odnosno islamskoga djelo-
vanja. 

4. S obzirom na πerijatsko-pravni znaËaj murasele potrebno je na
nivou Rijaseta IZ-e izraditi protokol dodjele murasele hatibima.
Protokol treba da sadræi: uvjete za sticanje prava na muraselu,
sveËane povode na kojima se vrπi dodjela murasela za veÊi
broj hatiba na jednom podruËju, proceduru po kojoj se hatibu
oduzima murasela trajno ili privremeno i sl. 

5. Rijaset IZ-e treba povremeno svim hatibima upuÊivati jedin-
stvenu i zajedniËku poruku kojom Êe se naglaπavati integra-
tivni znaËaj hutbe u ukupnom djelovanju IZ-e.

6. Uraditi priruËnik za hatibe koji Êe sadræavati πerijatsko pravne
propise o hutbi, uputstva o koncipiranju hutbe  kao i kodeks
ponaπanja hatiba i dæematlija za vrijeme dæuma-namaza.

7. U dæamije i prostorije u kojima se dræe hutbe postaviti
sanduËiÊe za primjedbe i sugestije u cilju ostvarivanja bolje
komunikacije sa sluπateljima hutbe.

8. Rijaset IZ-e  od hatiba u njihovom hatibskom radu treba zahti-
jevati sljedeÊe standarde:

- hutbe trebaju biti pripremljene u pisanoj formi;
- hutbe  ne trebaju biti kraÊe od 10 niti duæe od 15 minuta;
- hutbe ne smiju biti podreene stranaËko-politiËkim

ciljevima.

Sarajevo, 20. 07. 2000. godine


